
Nástěnnámalba argentinské bývalé první dámyMaríi Evy Duarte de Perón, známé
jako Evita, zdobí zeďuvnitř restaurace El Perón Perón v hlavnímměstě Buenos Aires.

Evita dostala i svatozář

inzerce

AP

Znaky resortů
občany matou
Na první pohled dle reklamního
ukazatele víte, že se blížíte
k obchodu, ve kterém traktory
a sekačky prodává kníratý Béda
Trávníček. Na nezaměnitelném
značení si firmy dávají záležet.
Naopak česká státní správa
žije v „logozmatku“. Dočká se
jednotného stylu? STRANA 6

„Zdoláním hory
pomůžu dalším“
Třiadvacetiletý Daniel Šimek
se jako první český hemofilik
pokusí v červenci zdolat vrchol
nejvyšší hory Alp Mont Blancu.
Přestože trpí poruchou
srážlivosti krve, chce zdolat
evropský vrchol, na který by si
netroufli ani někteří zdraví
jedinci. STRANA 10
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Před 200 lety došlo
v prvnímu popisu
dinosaura.

Anglický přírodovědec a teo-
log William Buckland
20. února 1824 předstoupil
před Londýnskou geologic-
kou společnost a kolegůmpo-
psal obří čelist a kosti konče-
tin, které objevil v břidlico-
vém lomu ve vesnici Sto-
nesfield nedaleko Oxfordu.
Bucklad se domníval, že tyto
zkamenělé pozůstatky patři-
ly obřímu dávnému plazovi,
a dal mu oficiální vědecký ná-
zev: megalosaurus neboli vel-
ký ještěr. Je to chvíle značící
oficiální určení prvního dino-
saura, ačkoliv toto slovo
vzniklo až později, ve 40. le-
tech 19. století. Tím začala lid-
ská fascinace dinosaury.

Start fosilní horečky
Bucklandovo oznámení vyvo-
lalo obrovský zájem a lidé
v Anglii i jinde po světě začali
pátrat po obřích kostech.
V uplynulých 200 letech věda
o dinosaurech vzkvétala

a díky ní nyní můžeme na-
hlédnout do života těchto by-
tostí, zjistit, jak dinosauři
žili, jak se vyvíjeli a co se sta-
lo jejich zkázou. Naši planetu
obývali v období druhohor,
přibližně před 231 až 66 mi-
liony let. Jejich ptačí potomci
tu jsou s námi dodnes. „Naše
povědomí o dinosaurech se
od 19. století výrazně změ-
nilo,“ říká paleontoložka
Emma Nichollsová z Přírodo-
vědného muzea Oxfordské
univerzity. V této instituci se
nacházejí zkamenělé po-
zůstatky megalosaura, které
Buckland studoval. Podle od-
borníků by Bucklanda a jeho
přírodovědecké kolegy ohro-
milo, kolik toho o dinosau-
rech víme. Megalosaurus je
dobrýmpříkladem. Buckland
se domníval, že se jednalo
zhruba o 20 metrů dlouhého
ještěra, který se plazil po
čtyřech a mohl žít na souši
i ve vodě. Vědci nyní vědí, že
nebyl čtyřnohý a nebyl to ani
ještěr, ale patřil do skupiny
teropodů zahrnující masožra-
vé dinosaury jako tyranosau-
ři nebo spinosauři a měřil de-
vět metrů. Bucklad stejně

jako vrstevníci nechápal, jak
dávno dinosauři vlastně žili,
protože věřil, že Země je jen
několik tisíc let stará. Vědci
ví, že naše planeta se zformo-
vala před zhruba 4,5miliardy
let. Megalosaurus žil zhruba
před 165 miliony let.

Strašliví ještěři
Další přelomnastal, když ang-
lický přírodovědec Richard
Owen určil, že fosilie megalo-
saura a dalších dvou obřích
suchozemských plazů – igua-
nodona a hylaeosaura – nale-

zených v jižní Anglii, tvoří
stejnou skupinu. V roce 1842
jim dal jméno dinosauria –
strašliví ještěři. Následný ob-
jev zkamenělin hadrosaura
a dryptosaura v americkém
státě New Jersey ukázal, že
přinejmenším někteří dino-
sauři chodili po dvou. V 60. le-
tech 20. století pak vědou
otřásl objev maléhomasožra-
vého dinosaura z rodu deino-
nychus. Ukázalo se, že dino-
sauři mohli být malí a mršt-
ní. Někteří z nich se podobali
raným ptákům. ČTK

NOVÉ BYDLENÍ
BEZ KOMPROMISU

Jste zváni k návštěvě vzorového bytu 2+kk.
Finální dokončení povrchů dle vlastního
vkusu a přání, standard „white walls“.

• cenově dostupné byty

• 2+kk až 3+kk s terasou

• Praha 5, ulice Ke Koulce

MALÍ SAVCI JIM KRADLI VEJCE. PROTO VYHYNULI?

Vědcům dlouho vrtalo hlavou,
proč dinosauři vymřeli. Nabíze-
né hypotézy se pohybovaly od
pravděpodobných až po úplně
směšné. Někteří dokonce navr-
hovali, že za to mohli tehdejší
drobouncí savci, kteří sežrali
všechna dinosauří vejce.

• V roce 1980 vědci identifiko-
vali vrstvu sedimentů datova-
nou přesně z konce éry dino-
saurů, která obsahovala vyso-

ké koncentrace iridia, prvku
běžného v meteoritech.
To naznačovalo, že na Zemi
dopadlo obrovské vesmírné
těleso.

• Jako místo dopadu meteori-
tu, který vyhubil tři čtvrtiny
tehdejších druhů, byl násled-
ně identifikován 180 kilomet-
rů široký Chicxulubský kráter
na mexickém Yucatanském
poloostrově. ČTK

„Ukradená“
Protest části zemědělců
skončil fiaskem. Tvrdí,
že jim akci ukradly proti-
vládní iniciativy. Policie za-
držela muže, který vyhro-
žoval, že během protestu
půjde na Úřad vlády. Při do-
movní prohlídce u něj na-
šli nelegálně držený samo-
pal s ostrým střelivem. ČTK

M
AF

RA

Kdy začala fascinace obry

inzerce
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Ceníky snižují i další
dodavatelé. Někteří
ale vyčkávají, mimo
jiné proto, že pro-
dukty nakoupili
s předstihem za vyš-
ší ceny.

Oproti současnému stavu se
chystá Pražská plynárenská
snížit ceny zemního plynu
u svého základního ceníku
bez fixace v průměru
o 6,1 procenta.
Spotřebitelé tak podle spo-

lečnosti ročně ušetří v řádu
stovek až tisíců korun. Spolu
s tím firma upraví i své fixo-
vané produkty. Energie le-
tos postupně zlevňují i další
dodavatelé, reagují na po-
kles velkoobchodních cen
energií.

Pražská plynárenská dlou-
hodobě patří mezi největší
tuzemské dodavatele ener-
gií. Plynem a elektřinou záso-
buje asi 445 tisíc odběrných
míst.
V roce 2022 a na začátku

roku 2023 firma ceny na-
opak několikrát zvýšila, dů-
vodem byla energetická kri-
ze a rostoucí ceny plynu na
energetickém trhu. Podobně
postupovali i další dodavate-
lé, ceny některým lidem
stouply o stovky i tisíce ko-
run, stát zavedl cenový strop.
Platit přestal na konci loňské-
ho roku, důvodembylo zklid-
nění situace na trhu.
Podle Pražské plynárenské

by od března domácnost, kte-
rá využívá zemní plyn na va-
ření a ohřev vody s roční spo-
třebou kolem čtyřmegawatt-
hodin (MWh),měla oproti do-
savadním cenám ušetřit
zhruba 750 korun ročně. Do-

mácnosti v bytě, které s ply-
nem i topí a mají spotřebu
kolem11MWh, byměly ušet-
řit přes 2000 korun ročně.
Domácnost v rodinnémdom-
ku se spotřebou kolem
25 MWh za rok by měla sní-
žit výdaje asi o 4689 korun.
Za poslední rok jde o v pořa-
dí čtvrté snížení prodejních
cen plynu u Pražské plyná-
renské.
Obchodní složka ceny, kte-

rou určuje dodavatel, od té
doby klesla o 44 procent. Se
započtením regulované slož-
ky určované Energetickým
regulačním úřadem, která
od letoška o desítky procent
vzrostla, jde o meziroční po-
kles v průměru o 24 procent,
uvedla firma.
Ceníky od začátku letošní-

ho roku postupně snižují
i další dodavatelé. Společ-
nost ČEZ od poloviny února
zlevnila své fixované produk-

ty v průměru o několik sto-
vek korun za MWh. V řádu
stokorun za MWh zlevnilo
plyn letos také innogy, E.ON
nebo epet.

Někteří dodavatelé se zlev-
ňováním vyčkávají, mimo
jiné proto, že produkty na-
koupili s předstihem za vyšší
ceny. ČTK

11
Snižování cen je důsledkem
postupného poklesu cen
elektřiny a plynu na energe-
tickém trhu. Cena ročního
kontraktu na plyn na nizo-
zemské burze, který je urču-
jící pro cenový vývoj pro ko-
nečné zákazníky, letos v led-
nu klesla o 11 procent. Cena
elektřiny na burze v Lipsku
k dodání v příštím roce kles-
la o 12 procent. ČTK

19
Pražská plynárenská
v předloňském roce
zaznamenala zisk po
zdanění 639,8 milionu
korun. Meziročně si tak
polepšila téměř o 19 pro-
cent. Ještě výrazněji
stouply tržby společnosti,
a to z předloňských
17,1 miliardy korun
na 32,5 miliardy
korun. ČTK

HOLANDSKÝ POKLES ZISKY

inzerce

Pražská plynárenská
od března zlevní energie
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Vojenský pilot se do
kosmu dostal jako
zástupce 30. země.

První a dodnes jediný sloven-
ský kosmonaut Ivan Bella od-
startoval do vesmíru 20. úno-
ra 1999 v 5.17 hodin středoev-
ropského času z kosmodro-
mu Bajkonur v Kazachstánu.
Tehdy pětatřicetiletý vojen-
ský pilot se do kosmu dostal
tak trochu paradoxně v rám-
ci deblokace dluhů Sovětské-
ho svazu vůči Slovensku. To
se tehdy stalo 30. zemí, která
měla svého zástupce ve
vesmíru – Československo
bylo díky Vladimíru Remkovi
v roce 1978 třetí. Stal se
385. člověkem v kosmu.
Bella letěl spolu s ruským

velitelem Viktorem Afanasje-
vem a francouzským palub-
ním inženýrem Jeanem-Pier-
rem Haignerém. Po dvou
dnech se jejich loď Sojuz-TM

spojila s ruskou orbitální sta-
nicí Mir. Po šesti dnech poby-
tu, během nichž Bella usku-
tečnil několik vědeckých a lé-
kařských experimentů, se
ráno 28. února vrátil na Zemi
spolu s velitelemMiru Genna-
dijem Padalkou, který ve
vesmíru strávil 201 dnů.
Haigneré a Afanasjev zůstali
na vesmírné stanici ještě půl
roku.
Předtím, než se stal prv-

ním Slovákem ve vesmíru,
měl za sebou Bella mnohale-
tou kariéru vojenského letce.
S uniformou spojil svůj život

už v 15 letech, kdy začal stu-
dovat banskobystrické vojen-
ské gymnázium, odkud po-
kračoval na Vysokou vojen-
skou školu SNP v Košicích.
Poté se v stal bojovým pilo-
tem, létal na stíhačkách
MiG-21 nebo stíhacích bom-
bardérech Su-22.
Armádě zůstal Ivan Bella

věrný i po svém letu do vesmí-
ru, pracoval například na mi-
nisterstvu obrany jako specia-
lista na kontrolu odzbrojová-
ní. Později působil Bella také
jako vojenský diplomat, v le-
tech 2004 až 2007 byl přidě-
lencem na slovenském velvy-
slanectví v Moskvě a mezi
roky 2013 a 2017 zastával stej-
nou funkci v Kyjevě.
V roce 2018 odešel do vý-

služby, později ještě pracoval
pro vyšetřovací úřad sloven-
ského ministerstva dopravy.
V důchodu pak objížděl bese-
dy a přednášky, v říjnu 2021
byl jmenován generálem ve
výslužbě. ČTK

Ivan Bella při startu ČTK

Předsedkyně Evropské komi-
se Ursula von der Leyenová se
bude ucházet o druhý man-
dát v čele unijní exekutivy.
Uvedla to dnes na tiskové
konferenci v Berlíně. Němec-
ká konzervativní politička
získala jednomyslnou nomi-
naci své domovské strany,
Křesťanskodemokratické
unie. Jméno nového šéfa či
šéfky komise bude jasné po
červnových volbách do Evrop-
ského parlamentu. „Přijala

jsemdnes uvědomělé a uváže-
né rozhodnutí: chci usilovat
o druhý mandát,“ uvedla von
der Leyenová podle agentury
AFP. Mandát v čele komise je
pětiletý. Pětašedesátiletá von
der Leyenová vede Evrop-
skou komisi od prosince
2019 jako první žena v této
funkci. Její prioritou byla od
počátku zelená politika. Před
tím byla šest let první ženou
v čele německého minister-
stva obrany. ČTK

Může za to Putin
Vdova po ruském opozič-
ním vůdci Alexeji Naval-
ném obvinila z manželovy
smrti ruského prezidenta
Vladimira Putina. Ve video-
vzkazu uvedla, že chce po-
kračovat v práci svého
muže a bojovat za svobod-
né Rusko. Uvedla, že Putin
Navalného zabil, protože
„ho nedokázal zlomit“,
a přislíbila, že brzy společ-
ně se spolupracovníky pro-
mluví o konkrétní příčině.

Trvají si na svém
Vyšetřování vedené repub-
likány v americkém Kon-
gresu ve snaze připravit
ústavní žalobu na prezi-
denta Joea Bidena dostalo
ránu. Bývalý informátor
americké FBI, který přišel
s tvrzením o úplatku pro
Bidena a jeho syna Hun-
tera, byl zatčen a obviněn,
že si příběh vymyslel. Re-
publikáni trvají na tom, že
se jejich vyšetřování ne-
hroutí. ČTK

od49Kč/bal.

LIVSANE
bylinné čaje
různé druhy
20 sáčků

Zahřejte se našimi lahodnými čaji

www.benu.cz

Bylinné čaje. Výše uvedená nabídka platí v kamenných lékárnách a na e-shopu www.benu.cz. V některých kamenných lékárnách BENU je zboží k dostání pouze na objednávku, stejně tak se mohou lišit
jeho běžné ceny. Informujte se ve své kamenné lékárně BENU o dostupnosti a běžné ceně zboží. Případné změny a tiskové chyby jsou vyhrazeny. Jakákoliv zobrazení produktů jsou pouze ilustrativní.

inzerce

Chce pokračovat

Ivan Bella, jediný
Slovák ve vesmíru

KRÁTCE
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Poznáte na první
pohled, že jste na
stránkách minister-
stva? Státní správa
nemá sjednocené
značení. Některé
znaky připomínají
řeznictví, jiné
prodejce květin.

Nezaměnitelnost. Na první
pohled podle reklamního
ukazatele víte, že se blížíte
k mekáči. Že v obchodě, ko-
lem kterého jdete, prodávají
„ajfouny“. Nebo že tady pro-
dává traktory a sekačky Béda
Trávníček. Úspěšné firmy si
dávají pozor, aby jejich znače-
ní bylo nezaměnitelné a jas-
né na první dobrou.

Loga se střídají jako jarní
počasí
Zatímco okolní státy nabízejí
již dlouhé roky svým obča-
nům sjednocenou grafikumi-
nisterstev, aby bylo občanům
jasno, že úřad, kam míří, je
opravdu státní úřad, a ne fit-
ko nebo hudební klub, Česko
i třicet let po vzniku samo-
statného státu není schopno
sladit vnější podobu log, tis-
kopisů, označení. Každý re-
sort jede ve vlastním grafic-
kém zobrazování.
Nedávno na to upozornil

dokumentární cyklus Identi-
ta. „Každéministerstvo, nejlé-
pe s nástupem každého mi-
nistra, si udělá své vlastní
logo, a komunikace je roztříš-
těná,“ upozornil grafický a in-
formační designér TomášMa-

chek, který se podílel i na vý-
voji známých bublin, které
provázely propagační aktivi-
ty státu především v zahrani-
čí. „Stát bymělmít jednu jedi-
nou identitu, jednotně sesta-
vený systém, který pře-
vezmou všechny instituce,“
říká v cyklu Identita další gra-
fický designér Jiří Karásek.

Už se něco připravuje
A co jednotlivé resorty? De-
ník Metro je oslovil, zda se
uvažuje o sjednocení základ-
ní grafiky, případně jak dlou-
ho resorty své znaky používa-
jí? „Logo pochází z roku
2005. Do té doby se dle všeho

používal státní znak,“ uvedl
mluvčí ministerstva dopravy
František Jemelka. Sjednoce-
ní se prý připravuje, víc ví
Úřad vlády ČR.
Konkrétnější byl resort za-

hraničí (MZV). „Ministerstvo
zahraničních věcí vysoutěži-
lo logo v roce 2010 a stále ho
používá. Původně logo MZV
soutěžilo pro celou státní
správu, tehdejší Topolánkova
vláda jej vzala pouze na vědo-
mí, ale nerozhodla o jeho
implementaci pro všechny
ústřední orgány státní sprá-
vy. Na základě vládního usne-
sení z prosince 2023 dostalo
MZV za úkol ve spolupráci

s ministerstvem průmyslu
a ministerstvem místního
rozvoje do konce roku 2025
vysoutěžit jednotné logo pro
ústřední orgány státní sprá-
vy,“ upozorňuje Daniel Dra-
ke, mluvčí resortu zahraničí.
„Společné“ logo by přivíta-

lo i ministerstvo financí. „Mi-
nisterstvo vždy využívalo
pouze velký státní znak, tak-
že žádné výměny log jsme ne-
realizovali. Dodáváme, že re-
sort podporuje vytvoření jed-
notného vizuálu státní sprá-
vy, díky kterému se zásadně
zvýší úroveň prezentace stá-
tu vůči veřejnosti i zahranič-
ním partnerům,“ vzkazuje
mluvčí financí Stefan Fous.

Každý úřadmá specifika...
Ministerstvo vnitra používá
současnémodré logo od roku
2008. I tady se připravují na
sjednocení podle vládního
rozhodnutí z prosince 2023.
Resort zemědělství je na sla-
dění také připraven. „Minis-

terstvo zemědělství používá
současné logo od roku 2003,
kdy vzniklo. Myšlenku určité-
ho sjednocení logotypů stát-
ních úřadů, jako je tomu v ně-
kterých evropských zemích,
podporujeme. Jsme si vědo-
mi pozitiv, která to přináší,
jako je jednotnost, srozumi-
telnost a zvýšení úrovně pro-
pagace státu. Nicméně sou-
časně chápeme, že každý
úřad má své specifické potře-
by a charakter, které by měly
být zohledněny,“ vzkazuje ve-
řejnosti mluvčí zemědělství
Vojtěch Bílý.
Také ministerstvo dopravy

usiluje o jednotnou vizualiza-
ci všech resortů a na to, co po-
věřené resorty vymyslí, se
těší. „Ministerstvo průmyslu
a obchodu dlouhodobě prosa-
zuje jednotný vizuální styl
České republiky. Od roku
1994 změnil resort logo pou-
ze jednou,“ uvedl Marek Vo-
šahlík z tiskového oddělení
dopravy. PAVEL HRABICA

ROK 2025?

inzerce

Napřesrok se možná do-
čkáme jednotného stylu.
Vyjádření Úřadu vlády ČR
se vešlo do jedné věty.

• Vláda schválila 20. prosin-
ce 2023 analýzu možností
sjednocení vizuální pre-
zentace ústředních orgá-
nů státní správy a uložila
ministru zahraničních věcí
ve spolupráci s místopřed-
sedou vlády pro digitaliza-
ci a ministrem pro místní
rozvoj a ministrem prů-
myslu a obchodu zajistit
vytvoření jednotného vi-
zuálního stylu pro ústřed-
ní orgány státní správy,
včetně systému jednot-
ných log, znaků, logoma-
nuálu, písma, barev a dal-
ších vizuálních prvků. Jed-
notný vizuální styl by měl
být dán vládě ke schválení
do konce roku 2025. ÚV ČR

Naši sousedé mají označení pro ministerstva sjednocená. Němci
svou orlici a Slováci typický kříž. Mění se jen název úřadu.

Úřad vlády ČR (jeho logo je uprostřed) a jednotlivá ministerstva jako by soutěžily v „logozmatku“. Obrana
se navíc dopustila heraldického „zločinu“, když českému lvovi uřízla dolní polovinu těla. 2x METRO

Chaos s logy. Znaky resortů jsou
ve stylu „každý pes jiná ves“
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Pražská koalice
„slaví“ rok ve vedení
hlavního města.
Čtenáři deníku Met-
ro však mají o kom-
petentnosti magis-
trátních politiků své
pochybnosti.

Jak jste spokojeni s vedením
Prahy? Vykonávají zdejší poli-
tici svoji práci dobře? Tyto
otázky jsme před pár dny po-
ložili čtenářům Metra na na-
šem facebookovém účtu. Po-
chvalných reakcí se sešlo, jak
to u podobných diskusí bývá,
opravdu jen minimum.
„O panu primátorovi jsem

slyšel od jeho zvolení dva-
krát. Když osekal podporu
města festivalu Prague Pride
a když přišel heroicky rozlé-
vat čaj po střelbě na filozofic-
ké fakultě. Bohuslav Svoboda
je symbol všeho, co je na ODS
špatně. Konzervatismus, aro-
gance, zabedněnost, bloko-
vat funkce důchodci a nedat
prostor mladší generaci, na-
prostá ignorace veřejnéhomí-
nění i jejich voličů,“ přisazu-
je si na adresu primátora čte-
nář Vilém Horáček.
Svoboda dostává na Face-

booku deníku Metra již delší
dobu „bídu“ za to, že není ve
funkci vůbec vidět. Někteří
dokonce žertují, že ani nevě-
děli, že pražská jednička
uskupení Spolu (ODS, TOP 09
a KDU-ČSL) Prahu již podru-

hé vede. Kritiku ovšem schy-
tává i jeho předchůdce – ex-
primátor Zdeněk Hřib, který
je současným náměstskem
pro dopravu.
„Banda diletantů. Hlavně

pan Hřib by měl sedět někde
úplně jinde,“ komentuje uži-
vatel Jan Kopal. S ním souhla-
sí uživatel Karel Nepovím.
„Hřib dělá vše špatně. A ti
ostatní ani nemluvím,“ píše
uživatel.
O kompetentnosti magis-

trátních politiků není pře-
svědčen ani Vlastislav Vytis-
ka. „Doufal jsem, že dvojice

Adriana Krnáčová/Petr Dolí-
nek a Zdeněk Hřib/Adam
Scheinherr v diletanství jen
tak něco nepřekoná. Ale tan-
dem Svoboda/Hřib tomu
dává zcela nový rozměr a uka-
zuje, že stále nebylo dosaže-
no úplného dna,“ durdí se na
Facebooku Metra Vytiska.
Pražská koalice měla své

dosavadní roční působení na
magistrátu shrnout včera na
tiskové konferenci. Protest
zěmědělců udělal však politi-
kům čáru přes rozpočet. Před-
stavitelé vedení města však
před několika dny bilancova-

li pro iDnes.cz. Z vyjádření
představitelů jednotlivých
stran vyplynulo, že se podle
nich daří pokračovat ve
velkých infrastrukturálních
stavbách, jako je metro D,
rozšiřování tramvajových tra-
tí či opravy mostů. Za úspěch
považují zahájení rekon-
strukce Domu pážat na Hrad-
čanech i ukončení soudního
sporu o Muchovu Slovanskou
epopej.
„Stavíme obrovské investič-

ní projekty jakometro D, roz-
šiřujeme tramvajové tratě
a naplňujeme klimatický
plán. V aplikaci PID lítačka
jsme spustili vyhledávač tras
nové generace, kultivujeme
veřejný prostor, čistíme ho
od vizuálního balastu,“ po-
chvaloval si pro iDnes.cz rad-
ní a předseda zastupitelů Pirá-
tů Daniel Mazur.
Piráti podle něj považují za

úspěch pokračování oprav
Barrandovského mostu,
zrychlení obnovy Libeňského
mostu, další výsadby stromů,
inovace ve sběru odpadů a zís-
kání kasáren v Karlíně od stá-
tu a pozemkůnebo pokračují-
cí rekonstrukci Průmyslové-
ho paláce na Výstavišti.
Opačného názoru, tedy že

to v hlavním městě nešlape
právě ideálně, jsou představi-
telé opozice. Koalice podle
nich nezvládá řízení velkých
investic, Praha stagnuje a rad-
ní řeší jen rutinní technické
záležitosti. Pochválili je ale
za některé kroky týkající se
majetku nebo zpřístupnění
dozorčích rad městských fi-
rem opozici. JAR a iDNES.cz

1
Spolu, Piráti a STAN jsou
po roce vlády moc pasivní.

44,6
Pražský magistrát nechá ob-
novit vyhořelý kostel svaté-
hoMichaela na Smíchově.
V březnu vypíše výběrové
řízení na zhotovitele, které-
ho vybere do konce letošní-
ho května. Rekonstrukce
vyjde asi na 44,63 milionu
korun, přesná částka vzejde
z výsledku tendru.

17,3
Tolik milionů korun rozdělí
magistrát na prevenci krimi-
nality. Program je zaměřen
mimo jiné na práci s dětmi
a mládeží, pomoc obětem
trestné činnosti nebo na boj
proti recidivě. ČTK

Zleva náměstek pro dopravu Z. Hřib (Piráti), primátor B. Svoboda
(ODS) a náměstek pro územní rozvoj P. Hlaváček (STAN) MET

V sídle Filozofické fakulty
Univerzity Karlovy (FF UK) na
náměstí Jana Palacha v cen-
tru Prahy včera začala pravi-
delná výuka letního semest-
ru. Studenti, vyučující a další
zaměstnanci se do běžného
režimu vrátili poprvé od pro-
sincové tragédie, kdy student
školy zastřelil v budově
14 lidí, poté i sebe a dalších
25 studentů či vyučujících
zranil. „Příchozí mohou vy-
užít služeb krizových inter-
ventů, škola také posílila
ochrannou službu v budově,“
řekla proděkanka FF UK pro
vnější vztahy a další vzdělává-
ní Michaela Slussareff.
„Vypadá to tu úplně nor-

málně, jsou tu studující, jsou
tady zaměstnanci, výuka je
normálně připravena podle
plánu, vlastně tady není vů-
bec nic zvláštního,“ dodala.

Do budovy přišli krizoví in-
terventi, kteří přivedli i psa
s canisterapeutickým výcvi-
kem.Dopoledne byli na fakul-
tě interventi z Českého červe-
ného kříže, odpoledne je vy-
střídali odborníci z dalších or-
ganizací. Krizoví interventi
by seměli střídat podle prodě-
kanky první týden výuky.
„V druhém a v třetím týd-

nu budeme ještě specifikovat
podle potřeby, jakým způso-
bem si ty směny nastavíme,
kolik lidí tady budeme mít
a podobně,“ doplnila prodě-
kanka.
Krizoví interventi jsou pří-

tomní jen v hlavní budově na
náměstí Jana Palacha. Pokud
by někdo potřeboval podpo-
ru v jiných budovách, jsou na
webu fakulty dostupné kon-
takty i nápovědy na to, jak
pracovat s reakcemi lidí. ČTK

sberatelskykabinet@post.cz

Přijedeme kamkoliv v Čechách i na Moravě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

SBĚRATELSKÝ KABINET
MICHELSKÁ 18, Praha 4

VEŠKERÉ HODINKY VČETNĚ PRIM, TÉŽ NEFUNKČNÍ, I DÍLY A HODINÁŘSKÉ
POZŮSTALOSTI, MINCE, ODZNAKY, POHLEDNICE, MILITARIE, ZNÁMKY, KNIHY

A ČASOPISY, VYZNAMENÁNÍ, BANKOVKY,
HRAČKY gRAMODESKY, NÁBYTEK DO R. 1970,

RÁDIA, LAMPY A LUSTRY, UHLÁKY, SKLO
A PORCELÁN, VÁNOČNÍ OZDOBY A BETLÉMY
I PAPÍROVÉ, MAPY, ANgLIČÁKY, OBRAZY

A gRAFIKY, STARÉ NÁDOBÍ A NÁŘADÍ,
VZDUCHOVKY, ČTYŘLÍSTKY, STARÉ PŘÍBORY,

HRNCE A KASTROLY, ATP.

NÁVŠTĚVY PO TELEFONICKÉ DOHODĚ602 229 348

RÁDI VYKOUPÍME:

VÝKUP KNIH!!!
2 000 Kč ZA KAŽDÝCH 10 KNIH,
KTERÉ OD VÁS VYKOUPÍME

CENNÉ KNIHY OHODNOTÍME
ZVLÁŠTĚ. VYKOUPÍME TAKÉ

POHLEDNICE A MAPY!

NÁZOR OPOZICE

ČÍSLA DNENa FF UK pomáhají
krizoví interventi

„Primátor? To je teď kdo?“
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Král slovenských
thrillerů Rudolf Bier-
mann se po úspěšné
a čtyři roky staré Svi-
ni vrací k tomu, jak
je u našich východ-
ních bratrů „veselo“.

Policejní seriál Za Sklom
(2016), temná celovečerní ces-
ta za pomstou Stínohra
(2022), krimi snímek Čára
(2017), minisérie Spravedl-
nost (2017) nebo třídílné dra-
ma Herec (2020). To jsou jen
některé z několika kvalitních
audiovizuálních projektů po-
sledních let, které nesou jas-
nou slovenskou stopu. Do
kin nyní přichází snímek Vál-
ka policajtů, který má i pro
české publikum nadobro
ustanovit, co si mají předsta-
vit pod pojmem slovenský po-
licejní thriller. Tvůrci v čele
s režisérem a producentem
v jedné osobě Rudolfem Bier-
mannem tak činí na ploše
150 minut. A podle prvních
předpremiérových ohlasů při
své práci neselhali.

Novinář spisovatelem
Válka policajtů je politický
akční thriller z pera populár-
ního novináře a spisovatele
Arpáda Soltésze. Jeho kniha
Sviňa rezonovala již před čtyř-
mi lety, a to nejen na kniž-
ním trhu. Její stejnojmenné
úspěšné filmové zpracování,
které točil rovněž Biermann,
a to s kolegyní Marianou Čen-
gel Solčanskou, do sloven-
ských kinosálů nalákalo té-
měř čtyři sta tisíc diváků. Děj
příběhu Válka policajtů se
odehrává v košickém podsvě-
tí devadesátých let. Tedy bě-

hem vlády autoritářského po-
litika Vladimíra Mečiara. Di-
váci budou mít opět příleži-
tost nahlédnout do reality
tehdejšího života, o které,
jak uvádí tuzemský distribu-
tor, možná ani netušili nebo
raději ani vědět nechtěli.

Mučení, výbuchy, vydírání
Do hlavní postavy otrlého po-
licejního vyšetřovatele si reži-
sér vybral Alexandra Bártu.
Jeho kapitán Miki Mika se
zručně pohybuje na hraně zá-
kona v divokém prostředí vý-
chodoslovenského podsvětí,
kde v křehké symbióze žijí
podnikatelé, místní policie
a lokální mafiánské gangy,
kryté tajnými dohodami se
Slovenskou zpravodajskou
službou (SIS). Policie je záro-
veň štědře odměňována za
přivírání očí před zločiny.
Samotářský policejní ope-

rativec se dokáže šikovně po-
hybovat na hraně zákona.
Mika nikomu nevěří, bojí se
zrady – až do okamžiku, kdy
mu je přidělen neposlušný
partner Igor Molnár (Juraj
Loj). V ten moment totiž zjis-
tí, že jsou si oba v mnohém

podobní. Dvojicemužů je sou-
částí mechanismu, který
ovšem chtějí oba také změ-
nit. Už je prostě nebaví chy-
tat zločince, kteří budou
i s usvědčujícími důkazy dru-
hý den propuštěni.
Reakce ohroženého systé-

mu však na sebe nenechá
dlouho čekat a spustí kolo-
běh tragických událostí. Říká
se, že pomsta je nejlepšímoti-
vací, i když prohra někdy
může znamenat i jistou smrt.
Nebo alespoň nějaké tomuče-
ní, výbuchy, vydírání, střílení
a všechny další libůstky, kte-
ré jsme mohli vidět již
v upoutávkách. V hlavních ro-
lích pak tuzemského diváka
potěší účast Jakuba Štáfka,
který si ve Válce policajtů
v ideálnímpřípadě hodně „za-
bitkuje“. Třeba s raperemRyt-
musem, který ve snímku
ztvárňuje roli mafiána.

První dojmy
Výborná a napínavá kriminál-
ka s vynikajícími Bártou a Lo-
jem, která nedělá slovenské
kinematografii ostudu. Ale
také přepálená podprůměr-
ná nuda, kterou nezachraňu-

je ani přehrávající záporák
Rytmus. V takto rozporupl-
ném duchu se nesou první
ohlasy na snímek, který si již
odbyl slovenskou premiéru
a také novinářskou předpre-
miérovou projekci.
„Rytmus je typ, který doká-

že ztělesnit něco mezi Kmo-
trem a obyčejným gangste-
rem. Je mu to dáno. V roli si
neumím představit nikoho ji-
ného. Nemyslím si, že je tako-
vým člověkem – pozor, to je
něco jiného. Ale pokud umí
něco hrát, tak je to přesně
tato poloha a sem se nesmír-
ně hodí,“ komentuje Bier-
mann s tím, že inspirace pro
Válku policajtů pro něj a jeho
tým bylo obrovské množství.
„Například velmi dobrý film
L. A. – Přísně tajné (1997), se-
riál Gangy z Birminghamu
nebo Špion mezi přáteli. Jsou
to věci, které jsou na svou
dobu dělané po svém, což si
myslím, že je velmi důležité,
aby tvůrce řekl to, co chce,
a po svém,“ dodává režisér.

Podle některých podal raper Rytmus překvapivě dobrý výkon. Podle
jiných byla chyba obsadit do role mafiánského bosse neherce.

Ve snímku hrají i ženy.
Třeba Annamária Janeková.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Ve filmovém komparzu
snímku Válka policajtů
si zahrálo přibližně
350 lidí.

• Výbuch auta a jeho ná-
sledné vznícení se do
jedné z klíčových scén
natočily hned napo-
prvé, ale předcházely
tomu dvě zkoušky. Pří-
prava a zkoušky nároč-
ného obrazu trvaly tři
hodiny. V rámci natáče-
ní bylo použito dvacet
pět aut z období deva-
desátých let.

• Kostýmní výtvarnice
Kateřina Štrbová-Bieli-
ková připravila kos-
týmy pro více než
osmdesát filmových
postav. Na natáčení
bylo přítomno deset
skutečných policistů
v kuklách.

• Natáčení akčních scén
se zúčastnilo osm kas-
kadérů. Průměrně byli
na place přibližně tři
zároveň.

• Film se natáčel na-
pířklad v Košicích, ve
Spišské Nové Vsi, v Že-
hře, Popradu, Prešově,
v Turně nad Bodvou či
Banské Štiavnici. Toči-
lo se třicet tři dní. MET

Zleva Juraj Loj, Patrik „Rytmus“ Vrbovský a Alexander Bárta v rolích
devadesátkových policajtů a gangsterů 4x CINEMART

V jedné z hlavních rolích se objeví také Jakub Štáfek (vlevo), který se
ve filmu, stejně jako v životě, umí postavit i do ringu.

JOBOVKY Z PLACU

Rytmus, Loj, Štáfek
a Bárta válčí v kinech
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Třiadvacetiletý Daniel Šimek
se jako první český hemofilik
pokusí v červenci zdolat vr-
chol nejvyšší hory Alp Mont
Blancu. Přestože trpí poru-
chou srážlivosti krve, tak-
zvanou hemofilií, chce zdo-
lat horu, na kterou by si ne-
troufli ani někteří zdraví
jedinci.
Hemofilie přitom ještě

před 30 lety běžně pacienty
směrovala k invaliditě. Díky
moderní léčbě se však může
Šimek na začátku července
připojit k dalším osmi lez-
cům hemofilikům. Svým vý-
stupem podpoří mezinárod-
ní projekt Save One Life, je-
hož cílem je pomáhat pacien-
tům s hemofilií v méně rozvi-
nutých zemích světa.
Účast na expedici je ale

podmíněna tím, že na ni stu-
dent vybere čtyři tisíce eur,
které poputují přímo k lidem
s hemofilií na úhradu jejich
léčby.

Jak váš příběh se vzácnou
nemocí začal?
Ze začátku nic nenasvědčova-
lo tomu, že bych trpěl hemofi-
lií. Jakmile jsem se ale začal
v postýlce víc hýbat a narážet
do jejích boků, začaly se mi
na těle objevovat modřiny.
Rodiče se proto obrátili na lé-
kaře, kteří zjistili, že mám
právě tuto vzácnou nemoc,
která se projevuje špatnou
srážlivostí krve. Proto bylo na
mém těle tolik modřin. Léka-
ři mi okamžitě nasadili tak-
zvanou profylaktickou léčbu,
při níž se pravidelně aplikuje
chybějící koncentrát srážecí-
ho faktoru přímo do krve. In-
jekce mi museli píchat každé
tři dny. Moje dětská lékařka
naštěstí bydlela blízko naše-
ho domu a s nitrožilní aplika-
cí nám pomáhala. Nejprve
vše prováděla ona, později už
to ale rodiče zvládli sami.

Ovlivnila vás nemoc v dětství
nějak zásadně?

Ano, odmalička na mě muse-
li rodiče dávat větší pozor.
Mamka mi všívala molitany
na kolena, nemohl jsem s klu-
ky hrát fotbal, lyžovat a po-
dobně. Čím jsem však byl
starší, tím to bylo lepší. Začal
jsem plavat, jezdit na kole
a dokonce si můj taťka udělal
kurz trenéra atletiky, abych
s ním na ni mohl chodit.
V současnosti už dělám té-
měř vše. Bylo to tedy postup-
né zkoušení nových věcí
a hledání mantinelů. Za to,
jaké aktivity mohu nyní pro-
vozovat, vděčím skvělým li-
dem, kteří byli odmalička
v mém okolí, ať už rodičům,
či doktorům.

Jak jste se s hemofilií
vyrovnal?
Ze začátku to bylo trochu těž-
ké, ale díky sportu a okolí
jsem se s tím smířil a nyní vní-
mám hemofilii jako něco, co
je mou nedílnou součástí,
a co mi ve finále dalo víc, než
mi vzalo. Boj s nemocí mi
usnadnila i organizace Hemo-
junior, která aktivně pomáhá
dětem s hemofilií. Rodiče zde
nalezli podporu, když jsem
byl malý. Seznámil jsem se
tak se svými vrstevníky he-
mofiliky. Spoustu jsem jich

poznal na táborech, které po-
řádal Český svaz hemofiliků.
Jezdím na ně dodnes, teď už
ale jako vedoucí. S hemofilií
jsem se v dětství vyrovnal re-
lativně rychle, na táborech
jsem ale poznal řadu hemofi-
liků, kteří se s touto nemocí
tak lehce nesmířili. Někte-
rým dětem to trvá delší dobu.
Společné tábory jim v tom
hodně pomáhají.

Co vás přivedlo kmyšlence,
že byste chtěl zdolat horu
Mont Blanc?
Mě samotného to nikdy nena-
padlo, ale když jsem dostal ta-
kovouhle nabídku, tak jsem
nemohl udělat nic jiného než
ji přijmout. K projektumě to-
tiž přizval sám horolezec
Chris Bombardier, který jako
první hemofilik na světě
zdolal sedmnejvyšších vrcho-
lů jednotlivých kontinentů
a který vede organizaci Save
One Life. Ta pomáhá hemofi-
likům v rozvojových zemích.
Takže jsem rád, že kromě zdo-
lání hory mohu také pomoci
pacientům, jako jsem já, a to
v zemích, kde nemají to štěs-
tí na stejně dostupnou léčbu
jako v České republice.

VrcholMont Blanc je ve výš-
ce 4807metrů nadmořem.
Co jeho zdolání vyžaduje?
Dobrou fyzickou, ale i men-
tální kondici, štěstí, dobrou
partu kolem sebe a řekl bych,
že i odhodlání překonat sám
sebe. Výstup na Mont Blanc
je pro mě další výzvou, kte-
rou chci pokořit. Hory nejsou
můj hlavní koníček a jsem si
vědom toho, že výstup nebu-
de jednoduchý, i proto ne-
smím podcenit přípravu. Při
studiu vysoké školy šel sport
trošku stranou, takže se teď
snažímdostat do kondice. Pla-
vu, cvičím, běhám a o víken-
dech, kdy jsem doma na rod-

né Vysočině, se snažím jezdit
na kole. Před samotným vý-
stupem budeme mít tři dny
na přípravu, musíme se adap-
tovat na místní podmínky.

Budetemít po boku nějaký
dejme tomu krizový štáb,
kdyby bylo nejhůř?
Ano, společně s námi půjde
zdravotnický doprovod. Co
se mentálního rozpoložení
týče, tak doufám, že tomu po-
může týmový duch. Co jsme
se viděli na videohovorech
on-line, tak všichni účastníci
jsou strašně fajn a těším se,
až se s nimi potkám naživo
a společně se namotivujeme
až na vrchol.

Jak na život s hemofilií
nahlížíte zpětně?
Je tomá nedílná součást, díky
které jsem poznal skvělé
nové lidi, naučil si vážit své-
ho zdraví a naučil se zodpo-
vědnosti za své tělo. A s léč-
bou, kterou zde máme,
mohu žít téměř bez omezení.

Co byste vzkázal těm, kteří
podobnounemocmají a na-
chází se ve špatném životním
období, kdy se jim se situací
těžko smiřuje?
Vzkázal bych jim, ať se ne-
vzdávají a ať si jdou za svými
sny. Každý je v životě někdy
dole, ale vždy je ve vašem
okolí někdo, o koho se může-
te opřít a kdo vás postaví zpát-
ky na nohy. Ať už je to rodi-
na, kamarádi, nebo doktoři.
Určitě bych také doporučil zú-
častnit se pacientských akcí,
nikdo vám nepomůže lépe
než člověk, který je nebo kdy-
si byl na vašemmístě. Důleži-
té je také nezapomenout, že
na to nikdy nejsme sami.

Daniel stále podstupuje
profylaktickou léčbu.

TEREZA
ŠIMURDOVÁ
tereza.simurdova@metro.cz

Hemofilie je vzácné
a vrozené onemocnění.

• Projevuje se nedosta-
tečnou krevní srážlivos-
tí. V Česku žije přibliž-
ně tisíc pacientů s he-
mofilií, 38 procent
z nich má těžkou
formu nemoci.

• Hemofilie se
v současné době léčí
podáváním chybějícího
srážecího faktoru
přímo do krve.

• Preventivní podávání
léčby pomáhá předchá-
zet třeba spontánnímu
krvácení do kloubů, kte-
ré je běžné u těžkých
forem hemofilie. TES

Student Matematicko-fyzikální
fakulty Univerzity Karlovy

Úmysl zlézt Mont Blanc budí
obdiv i u lékařů. 3x ARCHIV AUTORA

„Pozvánku na Mont Blanc
jsem nemohl odmítnout“

KDY

KDE

pondělí 26. 2., úterý 27. 2. 2024 od 10 do 17 h.

Národní dům naVinohradech,
(bývalý dům železničářů - 1. mezipatro), Náměstí Míru 820/9,
P-2Vinohrady, metro stanice A

VÝKUP ZLATA, STŘÍBRA,STAROŽITNOSTÍ
a obrazů 17. až 20. stol.

firma H&Š tel.: 776 150 222, 603 505 686

zubní zlato i (nečištěné)
šperky mince a zlomkové

ZLATO:
příbory, tabatěrky
a technické stříbro

sTříbrO:

vé

Š

až 1500 Kčza gr

HOdinky:
náramkové, kapesní
až do roku 19900

Šperky:
granátové
a briliantové šperky

TISÍC PACIENTŮ

inzerce
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Některé proto, že jim pa-
chatel nedovolil opustit byt,
některé se bojí z důvodu, že
násilí bude ještě horší, někte-
ré měly strach, jak je zdra-
votníci přijmou, některé již
měly zkušenost s nepříjem-
nou, nešetrnou poznámkou
v nemocnici. Některé ženy se
dostaví k lékaři až po mnoha
týdnech, kdy nesdělí, že za-
žívají doma násilí, ale „bolí
je žaludek, nemohou spát“, říká
Marie Vavroňová, ředitelka
ROSA – centrum pro ženy,
které pomáhá ženám obě-
tem domácího násilí v Praze
již třicet let.

„Do nemocnice jsem šla až dru-
hý den po napadení. Bolela mě
hlava, všechno se se mnou točilo,
chtělo se mi zvracet“, říká čtyřiceti-
letá Dana. „Na krku a pod okem se
už začínaly vybarvovat modřiny.
Lékař se mě zeptal, s čím přichá-
zím. Řekla jsem, že se upadla ze
schodů. Sestřička, která mi měřila
tlak, si asi všimla vybarvujících se
modřin. Zeptala se, jak jsem k nim
přišla. Svedla jsem to na pád ze
schodů, hrozně jsem se styděla při-
znat, že mě zbil můj partner. Taky
jsem měl strach, varoval mě, jestli
to řeknu, zbije mě ještě víc a už to
taky třeba nerozchodím. Bylo mi
špatně. Sestřička mému vysvětlení
asi úplně nevěřila a řekla mi, že
mají zkušenost s tím, že taková
zranění mohou vzniknout nejen

pádem. A na rovinu se mě zeptala,
zda do mě někdo nestrčil nebo mě
nezbil. Cítila jsem se zaskočená,
ale když to vyřkla, nahrnuly se mi
slzy do očí. Podala mi sklenici vody
a řekla, že se nemám za co stydět
a abych jim v klidu všechno řekla.
Chvíli jsem byla schopná jenom
brečet, ale když jsem jim řekla,

že mě včera napadl můj partner
a popsala, co se stalo, hrozně se
mi ulevilo. Doktor se mě pak ze-
ptal, jestli k tomu došlo poprvé
nebo se někdy něco takového už
stalo a jestli se nebojím jít domů,
jestli mám kde přespat, kdyby bylo
potřeba. Dodali mi odvahu, abych
s tím něco začala dělat a dali mi

www.metro.cz11

Dopady násilí ve vztahu na zdraví
žen mohou být dlouhodobé
Téměř polovina
žen, které byly
zraněny v důsledku
domácího násilí
svým partnerem,
nevyhledá
lékařskou pomoc.

STOP NÁSILÍ

taky kontakt na poradnu pro oběti
domácího násilí. Díky tomu, že se
mě na násilí otevřeně zeptali a ob-
viňovali mě za to, co se mi stalo,
jsem našla odvahu zavolat do po-
radny. Jsem jim hrozně vděčná
za to, že si našli těch pár minut
a neuvěřili mému tvrzení, že jsem
spadla ze schodů. Dnes už vím, že
jsem se neměla za co stydět, ale
je hrozně těžké přiznat a nahlas
vyslovit, že se k vám partner takhle
chová.“

Výsledkem domácího násilí
ale nejsou jen viditelná zra-
nění. U žen zažívajících násilí
ze strany partnera je dvakrát
větší riziko rozvinutí depre-

se. Ženy, které jsou opakova-
ně napadány, fyzicky týrány,
sexuálně zneužívány, jsou
ohroženy sebevražednými
tendencemi. Trpí depresemi,
úzkostmi, posttraumatickou
stresovou poruchou, chro-
nickou únavou, nespavostí,
nočními můrami, flashbacky
prožitých událostí, mají po-
ruchy příjmu potravy, utíkají
k alkoholu, užívají nad míru
léky na spaní, léky na tlume-
ní bolesti.

„Špatně jsem spala. Mohlo
za to nejen nucení k pohlavnímu
styku, ale i opakované rozsvěcová-
ní světla nad hlavou a křik“, říká
pětatřicetiletá Andrea. „Nemohla
jsem jíst. Zvládla jsem jen vypít
litr až dva acidofilního mléka, ne-
mohla jsem polknout sousto. Když
jsem se vracela z práce, měla jsem
strach, co zase bude doma. Bolel
mi žaludek, břicho, hlava.“

Pokud jde o zranění, mezi
nejčastější patří modřiny
(56 %), zhmožděniny (34 %)
a naraženiny (27 %). Deseti
procentům žen partner způ-
sobil krvácení a další deseti-
ně distorzi krční páteře. Již
v průzkumu před osmi lety
jsme považovali za alarmují-
cí, že u desítky respondentek
v přímém důsledku násilí do-
šlo k potratu“, říká PhDr. Bra-
nislava Marvánová Vargová,
vedoucí Informačního a po-
radenského centra ROSA.
Dopady na zdraví mohou být
například u škrcení velmi
rychle fatální. Ale i v ostat-
ních případech hraje roli čas.
Vyhledejte pomoc včas.

Bezplatná nonstop linka pro ženy oběti domácího násilí
800 60 50 80 www.rosacentrum.cz

ROSALIN ceNTRum kOmPLexNÍ kRIzOvé POmOcI

Z obětí, které vyhledaly zdravotnickou pomoc, se jich nejvíce obrátilo na psychologa (42 %),
psychiatra (24%) a obvodního lékaře (21 %). V důsledku napadení partnerem vyhledalo z dotá-
zaných klientek ROSA celkem 13% ošetření na pohotovosti, 13% na chirurgii a 12% neurologii.
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@mojemetro
Nachomýtl jsem se na ulici k hádce jakéhosi cyklisty s policis-
tou. Cyklista si tam chtěl cosi vyřizovat s řidičkou, ale bloko-
val tím dopravu. Když ho chtěl policista vykázat na chodník,
cyklista po policistovi začal nesmyslně vyžadovat občanku.
Patrně patřil k těm excentrikům, kteří neuznávají současný
stát, tudíž ani policejní moc.
Být občanem znamená neustálý tanec mezi poslušností a pro-
sazováním vlastní vůle. Totéž platí ve vztahu k autoritám. Při-
jel jsem nedávno dálkovým autobusem do Prahy, seděl jsem

dvě řady hned za řidičem. Šofér
na konečné otevřel prostřední
dveře, ale ulička byla plná vystu-
pujících, masa těl se nehýbala.
Stáli jsme přitom jen kousek od
předních dveří u řidiče, ovšem
zavřených.
Žádám řidiče, jestli nám otevře
i ty přední. Povídá, že ne. Ptám
se proč. Povídá, že předními se
nevystupuje. Ptám se proč. Poví-

dá, že předními se prostě nevystupuje. Ptám se znovu proč.
V tu chvíli se zapojí další dva cestující. Jeden se mnou soucítí,
druhý mi říká: To nemůžete chvíli počkat? Pan řidič vám pře-
ce vysvětlil, že to nejde!
Člověk byměl někdy potlačit vlastní potřebu ve prospěch
soudržnosti společnosti. Určitý respekt k autoritám k tomu
patří. Ovšem ti, kteří získají funkci, moc či alespoň pravo-
moc, by s tímměli také umět zacházet. Funkce zavazuje
jejího držitele víc než toho, nad kým
má dotyčný svou přidělenou moc
vykonávat.

Ti, kteří
získají

funkci, moc či
pravomoc, by
s tím měli také
umět zacházet.

LUŠTĚNKA:PLATIDLO
ŘEŠENÍSUDOKU:

LUŠTĚNKA

Jen kousek od frekventované Plzeňské ulice v pražskémMotole se
vlní nádrž Kotlářka, úžasná oáza klidu a pohody. „Rybáři už zasedli
na svá místa,“ všímá si autor fotky@miroslav.kopriva.prague.
#mojemetro #fotimecesko #krasnapraha #praguelife
#visitprague #praguephotography #motol #rybník

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!

1. střešní svod
2. roky
3. zasklené otvory
4. tisíc kilogramů

5. soumaři
6. vznešená paní
7. ochrana zboží
8. malá oka

Řiditel autobusu

IVAN ADAMOVIČ
PRŮVODCE PŘÍTOMNOSTÍ
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NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

„Slibuji, že už
nebudu kašlat
na dokumenty.“

VLADIMÍR CEKOTA
Facebook

20.10 Vlastníci
Komediální drama (ČR, 2019).
Hrají: T. Ramba, V. Kotek,
D. Havlová. Režie J. Havelka

21.45 3 plus 1
s Miroslavem Donutilem
Povídky (ČR, 2008). Hrají:
M. Donutil, J. Schneiderová,
D. Batulková, S. Stašová

23.00 Komisař Moulin
Murphyho zákony. Detektivní
seriál (Fr., 2003). Hrají: Y. Ré-
nier, C. Michu, N. Amalová

00.35 AZ-kvíz

01.00 Banánové rybičky

20.00 Souboj královen
Alžběta I. a Marie Stuartovna

20.55 Právo volby
Příběhy tří polských žen, které
musely kvůli potratovému zá-
konu cestovat za přerušením
těhotenství do ČR

21.50 Česko na drogách (5/6)
Mimořádně velká část dospíva-
jících lidí se u nás potýká s psy-
chickými problémy

22.05 Mistři šifer

23.00 Agent Hamilton (7/10)

23.45 Strach z tance

20.20 Jedna rodina (55)
Kocour v troubě. Komediální
seriál (2024). Vilémmá šanci
vrátit se do reprezentace. Hrají:
T. Kostková, T. Jeřábek, F. Bla-
žek, B. Kohoutová

21.40 Comeback
Giganti

22.15 Comeback
Zlatá rybka

22.55 Kriminálka
Las Vegas IV (12)
Jako motýl.
Krimiseriál (USA, 2003)

23.50 KriminálkaMiami (3, 4)

20.15 Zoo (175)
Velká neznamená dobrá. Ro-
dinný seriál (ČR, 2023). Pivoňka
má políčeno na další Aliciny
peníze. Hrají: M. Pecháčková,
Š. Bilina, E. Burešová, T. Klus

21.40 7 pádů Honzy Dědka
7 pádů Honzy Dědka
z Malostranské besedy

22.50 7 pádů Honzy Dědka

00.00 Ano, šéfe!
Zdeněk Pohlreich je zpět v plné
síle proto, abyste v hospodách
nejedli blafy!

01.10 Policie v akci

17.00 Óčko hity
Klipy nonstop

19.00 Party ride
Příprava na dnešní mejdan

20.00 Óčko hity
Klipy nonstop

22.00 Naked Attraction Poland
Polská verze nahé seznamky

22.30 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem světa
z pohodlí vašeho domova

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA



Auto-moto - poptávka
• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned.
Tel.: 603328155. 279603

• Poptávám jakýkoliv traktor,
vlek za traktor, zemědělskou
techniku i nepojízdné, nekom-
pletní nebo jen doklady a díly,
platí stále. Tel. 734843403 280274

Pronájmy - poptávka
• Hledám pronájem pro 2os -
pár bez zvířete. Nábytek neroz-
hoduje, dlouhodobě, dobrý
stav. Podmínkou blízkost
MHD. Děkuji. RK nevolat.
T: 605845088 279624

• Hledáme byt k dlouhodobé-
mu pronájmu pro své prověře-
né klienty. Provizi neplatíte.
Tel: 274784428 279994

Nemovitosti - poptávka

• Koupím několik starších
bytů na investici. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Byt si
sám vyklidím a zrekonstruuji.
Děkuji za nabídky, Grygar
739641969278356

• Koupím spoluvlastnický po-
díl na jakékoliv nemovitosti.
Rychle vyplatím nejvyšší mož-
nou cenu, veškerou adminis-
trativu zařídím. Celá ČR.
T.: 604492454. 280224

Byty - poptávka

• Koupím několik starších
bytů na investici. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Byt si
sám vyklidím a zrekonstruuji.
Děkuji za nabídky, Grygar
739641969278313

Práce - nabídka
• Úklid skladů a hal, práce se
strojem na podlahu, 180
Kč/hodina, Úvaly - Přišimasy
sklady Marca, spojení vlakem
z Prahy 20 min.
Tel: 728995839 280290

• ZŠ A ZUŠ JESENICE, p. o hle-
dá nové kolegy na tyto pozice:
učitel 1.st., 2. st. (aprob. M, F,
Čj), asistent pedagoga pro 2.
st. Na pozici učitele požaduje-
me VŠ vzd. nebo student VŠ
ped. zaměření. Pro nově nastu-
pující kvalifikované učitele na-
bízíme náborový příspěvek 30
000 Kč. Učitelé nástup od září
2024, asistent ihned nebo po
dohodě. Bližší info.: Mgr. Jo-
sef Čížkovský - email:
josef.cizkovsky@jesenickasko
la.cz, tel.: 241004200, mob.:
725612619280251

• GREENSYS SECURITY přijme
pracovníka ostrahy (DPP/IČO)
na kancelářský objekt na Pra-
ze 4 (3min. odmetra Kačerov).
Odměna 130-140Kč/h hrubé-
ho. 722453354 280178

• Hledám malíře restaurátor-
ství na rekonstrukční práce na
obrazech. Odměna dohodou.
Kontakt:
manvel4@seznam.cz,
tel. 721235964 280320

• BA přijme POCHŮZKÁŘE se
znalostí Aj úroveň A1, A2 pro
ostrahu areálu na Praze 6. Info
na tel.: 777774099280333

• Hledáte stabilní práci nebo
přivýdělek? My naopak hledá-
me vrátné, strážné, recepční
(M/Ž/N) a nabízíme možnost
uplatnění i pro OZP. Na druhu
pracovní smlouvy (HPP/DPP) a
směnách se domluvíme. Nabí-
zíme bonusy a profesní kvalifi-
kaci. Pokud je vám alespoň18
let a máte zájem , volejte na
775430781, AVES 278258

Starožitnosti
• Koupím hodiny a obrazy v ja-
kémkoliv stavu. Jsem sběratel,
ne překupník. Slušné jednání.
Platím hotově.
Tel. 602654613,
alex.kratochvil@volny.cz279114

• Sběratel koupí staré vzdu-
chovky, vzduchové pistole, vo-
jenské a hasičské odznaky.
Tel.: 602343563,
email: alesla@centrum.cz279243

• STAROŽITNÍK koupí: obrazy,
grafiku, knihy, hodinky, mince
a bankovky, sklo, porcelán, so-
chy. Děkuji za nabídky. Dyn.
Tel. 702401621279525

• KOUPÍM OBRAZY - krajinky,
portréty atd. v jakémkoliv sta-
vu a jiné starožitnosti.
Kontakt:
e-mail: manvel4@seznam.cz,
tel. 721235964 279728

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 279744

Ostatní
• Prodám (příp. přivezeme):
brambory, králíky, vajíčka, sle-
pice, suš. houby, suš. šípky,
med, mák. Tel.: 723266481 279690

POJĎ PRACOVA
T DO

PRAŽSKÝ
CH SLUŽEB!

MÁME POBOČKY
PO CELÉ PRAZE

ŘIDIČ SK. B • ŘIDIČ SK. C • ZNAČKAŘ
• MANIPULAČNÍ DĚLNÍK práce na PC

• POPELÁŘ • METAŘ

PRAŽSKÉ
SLUŽBY, a.s.

Pod Šancemi 444/1, Praha 9,
Tel.: 704 657 974, 705 809 151

www.psas.cz

KOHO HLEDÁME

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

V případě Vašeho zájmu nám
pošlete Váš životopis na
e-mail: cz.prace@loomis.com
tel.: 770 189 798

Požadujeme: minimálně vyučení, řidičský průkaz skupiny B,
bezúhonnost, bezdlužnost, zbrojní průkaz výhodou.

Nabízíme: pracovní poměr na dobu neurčitou,
až 5 týdnů dovolené, mzda od 33.500 Kč,

náborový příspěvek, stravné, ošatné a další bonusy.
Nástup možný ihned nebo podle dohody.

Hledáme zodpovědnéřidiče/řidičky,
kteří se chtějí podílet na zajišťování

bezpečného přepravování hotovosti a cenin.

Přijmeme invalidní
důchodce na pozice

• mzda od 125 Kč/hod.
• náborový bonus
10.000Kč, výplata denně

RECEPCE
A OSTRAHA

Tel.: 800 888 440 (bezplatná linka)
Pohovory jsou každý pracovní den
od 8.00 do 12.00 hodin na adrese:

Ocelářská 21, Praha 9
(Metro B - Českomoravská)

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme á
2000,- Kč
za každou
banánovou
krabici knih,
které od Vás
koupíme.

Bibliofilie
a cenné
knihy

oceníme
každou
zvlášť.

Telefon:
773 735 939

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KOUPÍM BYTV PRAZE
jako investici pro děti, právní vady, dluhy nejsou

překážkou. V bytě můžete dále bydlet. Platba ihned.
Realitní kanceláře prosím nevolat. Tel.: 601 522 292

Bezpečnostní agentura přijme:

zaměstnance včetně OZP
pro ostrahu objektů v Praze

bez možnosti ubytování

Požadujeme: trestní bezúhonnost

Nabízíme: dobré mzdové
podmínky

Info: po-čt 9.00-15.00 hod.
Tel.: 222 780 671, 737 337 088

Přijmeme obsluhu
ČS LPG TomeGaS

pro pobočku
Praha 9 - Černý most
Nástup možný ihned.
Pouze pro zájemce

s invalidním důchodem.
Plat: 25.000/měs.

Tel.: Dubský 727 871 595

NEZAPOMEŇTE,
JSME I ONLINE.
METRO.CZ

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, Palác Koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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LeBron James měl
trable s kotníkem.

Utkání hvězd NBA přineslo
nový bodový rekord. Výběr
hráčů Východní konference
porazil tým Západu 211:186,
dvousetbodová hranice padla
poprvé v třiasedmdesátileté
historii exhibice. Nejužiteč-
nějším basketbalistou zápasu
v Indianapolisu byl Damian
Lillard z Milwaukee Bucks,
jenž byl s 39 body nejlepším
střelcem vítězné sestavy.
Lillard trefil jedenáct tro-

jek, z toho dvě z poloviny
hřiště. Tým Východu promě-
nil tříbodových střel celkem
42, což je také novým rekor-
dem. Lídrem Západu byl
Karl-Anthony Towns zMinne-
soty Timberwolves s rovnými
50 body.
Lillard ovládl už soutěž

o nejlepšího trojkaře v sobot-
ním doprovodném programu
a stal se tak prvním hráčem
od roku 1988, který během je-
diného All Star víkendu vy-
hrál dovednostní soutěž
a cenu MVP. Tehdy se to po-
vedlo Michaelu Jordanovi,

jenž se stal nejužitečnějším
hráčem a vyhrál soutěž ve
smečování. „Kdykoli vás ně-
kdo zařadí do stejné katego-
rie jako Michaela Jordana,
tak je to velká pocta a velký
úspěch. Řekl jsem si, že budu
hodně agresivní v útoku
a budu to pálit. Zvláště když

mi jich tam pár spadlo,“ po-
psal pocity hráč.
Lillardovi hodně pomáhal

Tyrese Haliburton z Indiany,
zapsal 32 bodů z toho hned
deset trojek. Jaylen Brown
z Bostonu přidal 36 bodů. „Vý-
chod předvedl skvělý výkon.
Těžko se brání, když přes vás

soupeř trefí 40 trojek, a to ješ-
tě často z velké dálky,“ uznal
KevinDurant. Ve stejnémdre-
su Západu odehrál jen 14 mi-
nut nejlepší střelec historie
LeBron James, protože měl
problém s kotníkem, ale kvů-
li fanouškům nastoupil ales-
poň na chvíli. ČTK

Jágrův večer zkazilo LA
Hokejisté Los Angeles vyhráli v NHL na ledě Pittsburghu 2:1
a pokazili slavnostní večer domácího klubu, který vyvěsil
před utkáním pod strop haly dres Jaromíra Jágra. Legendár-
ní šedesátosmička dokonce absolvovala s hráči Pittsburghu
předzápasové rozbruslení s kapitánským céčkem na hrudi.
„Vždy je výjimečné, když se vyvěšuje dres, a u Jaromíra ob-
zvláště. Je to hokejová legenda,“ uvedl domácí lídr Sidney
Crosby. „Zásadní pro nás bylo, aby si odnesl co největší mož-
ný zážitek. Ukázali jsmemu, co pro nás znamenal, nejlépe,
jak jsme uměli,“ doplnil Crosby, který v závěru první třeti-
ny otevřel skóre. Penguins drželi těsný náskok až do 54. mi-
nuty. Závěr speciálního večera si podmanil Adrian Kempe,
který dvěma trefami překlopil výhru na stranu hostů. ČTK

NEJLÉPE SMEČUJE MCCLUNG, TROJKY OVLÁDLA HVĚZDA GOLDEN STATE

Kapitán anglického Lutonu
Tom Lockyer věří, že po dvou
kolapsech a dvouapůlminu-
tové zástavě srdce se vrátí
k fotbalu. Devětadvacetiletý
obránce to uvedl v rozhovoru
pro televizní stanici Sky
Sports. Lockyer poprvé zkola-
boval loni v květnu. Posléze
podstoupil operaci, ale v pro-
sinci se mu při zápase srdce
zastavilo znovu. ČTK

Stephen Curry vyhrál před
Utkáním hvězd NBA basketba-
lový střelecký souboj pohlaví
se Sabrinou Ionescuovou.

• Duel ostrostřelců mužské
NBA a ženské WNBA z tříbo-
dové vzdálenosti ovládl
čtyřnásobný šampion zámoř-
ské ligy a hvězda Golden Sta-
te nad mistryní světa z New
York Liberty 29:26. Curry při
Utkání hvězd střelbu za tři
body opanoval už v letech
2015 a 2021.

• Populární smečování mělo
stejného vítěze jako loni.
Opět triumfoval hráč záložní
G-League MacMcClung
(na snímku). ČTK

3x
AP

108
Objem sázek na nedávno
proběhlémmistrovství svě-
ta v biatlonu přesáhl 108 mi-
lionů korun, což je přibližně
o 20milionů více než na
loňský šampionát. Předčil
tak očekávání sázkových
kanceláří. Radoval se napří-
klad jeden sázkař, který
v mužské štafetě vsadil
na Švédy. Díky kurzu 25 : 1
vyhrál 100 tisíc korun. ČTK

Věří v návrat
i po kolapsech

Má důvěru
Vedení fotbalistů Bayer-
nu Mnichov navzdory
třem soutěžním poráž-
kám za sebou neuvažuje
o vyhazovu trenéra
Thomase Tuchela.
Uvedl to výkonný ředi-
tel klubu Jan-Christian
Dreesen. Bavorský gi-
gant ztrácí po nedělní
prohře osm bodů na
vedoucí Leverkusen.

Šance stále je
Čeští stolní tenisté na
mistrovství světa druž-
stev potrápili favorizova-
ný Tchaj-wan a přes pro-
hru 2:3 jsou blízko po-
stupu do vyřazovací
fáze. Rozhodující dvou-
hru získal Tchaj-wan
poté, co Tomáš Polanský
záhy vzdal kvůli boles-
tem zad. Češi drží ve sku-
pině třetí postupové mís-
to, dnes ji zakončí proti
poslední Nigérii.

Skok v žebříčku
Tenistka Karolína Plíško-
vá si po semifinále na
turnaji v Dauhá polepši-
la ve světovém žebříčku.
Bývalá jednička se posu-
nula o 23 míst na
36. příčku. ČTK

Rekordní Utkání hvězd.
Vítěz překonal 200 bodů

SÁZELO SE VÍC

KRÁTCE

AP



LÁZEŇSKÁ DOVOLENÁ
Dopřejte si nezapomenutelnou dovolenou v lázeňském stylu.

Uvedené ceny jsou za osobu a pobyt. Nabídka není kombinovatelná s jinými akcemi či slevami včetně slevy VIP Clubu Františkovy Lázně. Pobyt začíná v den pří-
jezdu večeří a končí v den odjezdu snídaní. Místní poplatek z pobytu bude připočten u povinných osob k ceně pobytu na základě obecně závazné vyhlášky města
Františkovy Lázně dle platného znění ve výši 50 Kč za osobu a den. Nabídka je časově a kapacitně omezena.

Při rezervaci
uveďte prosím kód:

217593

INFORMACE A REZERVACE

info@frantiskovylazne.cz
www.frantiskovylazne.cz

7 NOCÍ
(pobyt lze prodloužit)
POLOPENZE
(možnost dokoupení plné penze)
ALL INCLUSIVE NÁPOJE
neomezená konzumace
vybraných alkoholických, nealko-
holických, teplých a studených
nápojů během obědů a večeří
VSTUPNÍ LÉKAŘSKÉ
VYŠETŘENÍ

Využijte zvýhodněnou jízdenku na vlak odkudkoliv do Františkových Lázní a zpět!

1 LÉČEBNÁ PROCEDURA
DENNĚ (kombinaci procedur

určuje ošetřující lékař
při vstupní prohlídce)

NEOMEZENÝ VSTUP
do hotelového akvaparku

A UAFORUM
Spa Resort PAWLIK - AQUAFORUM:

pondělí - neděle,
lázeňský hotel Metropol:

pondělí - pátek

Františkovy Lázně

PLATNOST NABÍDKY: 03.03. - 24.03.2024
STANDARDNÍ CENA AKČNÍ CENA

Spa Resort PAWLIK - AQUAFORUM HHHH 7 nocí 7 nocí
Kat. Komfort - dvoulůžkový 20 300 Kč 16 240 Kč
Kat. Superior - dvoulůžkový 20 650 Kč 16 520 Kč
Kat. Deluxe A - dvoulůžkový 22 050 Kč 17 640 Kč
Lázeňský hotel METROPOL HHH 7 nocí 7 nocí
Kat. Standard - dvoulůžkový 12 600 Kč 10 710 Kč
Kat. Komfort - dvoulůžkový 13 160 Kč 11 186 Kč

SLEVA

až20%


